
»یک وظیفه  مهم امروز در کشـــور وجود دارد و آن »خیزش جدید علمی« 

است.« جمله مقام معظم رهبری که 11 مهر ماه امسال در دیدار با نخبگان 
علمی مطرح کردند تا بار دیگر تأکید کنند حفظ شتاب علمی مانند گذشته از 
اهمیت بالایی برخوردار است. خیزشی که مسئولیت اصلی اجرای آن برعهده 
اســـاتید و دانشـــجویان به ویژه دانشجویان تحصیلات تکمیلی است. اما 

مسئله مهم در این میان، چرایی کاهش سرعت علمی کشور و آسیب شناسی 
آن است تا در کنار شناسایی چالش های این حوزه، مسیر برون رفت از آن 
را نیز نشان دهد. چهار تن از معاونان پژوهشی دانشگاه ها ضمن تشریح 
وضعیت فعلی، دلایل کاهش سرعت تولیدات علمی و راهکارهای حرکت 

به سمت وضعیت مطلوب را در گفت وگو با »فرهیختگان« تشریح کردند. 
مدیرانی که گره اصلی را همان مسائل مالی چه در حوزه حقوق اساتید و چه 
بودجه های پژوهشی می دانند و معتقدند تزریق منابع مالی جدید می تواند 

وضعیت امروز را دستخوش تغییرات قابل توجهی کند.

الزاماتخیزشعلمیجدیددرگفتوگوبامعاونانپژوهشیدانشگاهها

منحنی دوم را چگونه بسازیم؟

معاون پژوهشی دانشگاه علم و صنعت:

سهم بودجه پژوهش از تولید ناخالص ملی باید افزایش یابد
روح الله طالبـــی، معاون پژوهشـــی دانشـــگاه علـــم و صنعت گفت: 
»یک سری نکات مهم و قابل توجه در فعالیت های علمی و پژوهشی 
دانشـــگاه  وجود دارد که باید در ابعاد مهم پیگیری شـــود. مورد اول، 
ی مرجعیت علمی  درخصوص مرجعیت علمی اســـت؛ سال ها رو
زمان گذاشته و کار کرده ایم، بنابراین باید با استفاده از ظرفیت هایی 
اســـتفاده کنیم که پیش از این فراهم کردیم، به طور مثال اســـتفاده 
از ظرفیت نخبگان و افراد بااســـتعدادی که در دانشـــگاه ها حضور 
دارند باید ادامه پیدا کند و حوزه هایی که در آن می توان در مرزهای 
علمی قدم برداشـــت نباید فراموش شـــود. به عبارت بهتر نباید این 
راه متوقف شـــود. از ســـوی دیگر استفاده از علومی که می تواند  نافع  
باشـــد و در خدمـــت صنعـــت ایران قـــرار بگیرد نیـــز می تواند مؤثر و 
کاربردی باشـــد. باید بتوانیم در این زمینه ها در دانشـــگاه ها، ارتباط 

بین جامعه،  صنعت و دانشگاه را پررنگ تر کنیم.«
معـــاون پژوهشـــی دانشـــگاه علـــم و صنعت در ادامه افـــزود: »به نظر 
می رسد برای نهاد های بالادستی باید ظرفیت های قانونی مناسب 
ایجـــاد شـــود. یکی از ظرفیت های مناســـبی کـــه درخصوص آن فکر 
شـــده اما باید تقویت شـــود قانون جهش تولید دانش بنیان اســـت. 
مســـئولانی که در صنعت مخصوصاً در وزارتخانه های مرتبط مثل 
صنعـــت، معـــدن و تجارت حضـــور دارند و در ایـــن زمینه فعالیت 
می کننـــد بایـــد تلاش جـــدی انجام دهند تا مـــاده ۱۱، ۱۳ و ۱۴ قانون 
ی جلســـات متعـــدد از طریق  جهـــش تولیـــد دانش بنیـــان بـــا برگزار

نهادهای بالادستی تبیین شود.«
او با بیان اینکه باید سامانه های چابک در اختیار صنعت و دانشگاه 
و امور مالیاتی قرار بگیرد، اضافه کرد: »همکاران باید در این زمینه ها 
آموزش داده شـــوند تا به نوعی خیزش درخصوص این ســـامانه ها نیز 
صورت بگیرد، چون ماده ۱۳ به ارتباط مؤثر بین صنعت و دانشگاه 
کمک می کند. وقتی این حلقه برقرار شود،  فواید آن نصیب صنعت 
گر  می شود و رفته رفته صنعت به دانشگاه نزدیک تر می شود،  حتی ا

بحث های مالیاتی نیز در میان باشد.«
طالبـــی ضمـــن بیان اینکـــه در گذشـــته از این ظرفیت ها اســـتفاده 
شـــده اســـت، ادامه داد: »پیش از این در صنایع دفاعی کشور وجود 
این ظرفیت ها را تجربه کردیم و این صنعت به خوبی با دانشگاه  ها 
آمیخته شـــده اســـت، همانند جهاد علمی که امروز شـــکل گرفت و 

طرح بسیار خوبی است.«
معـــاون پژوهشـــی دانشـــگاه علـــم و صنعـــت افـــزود: »بهتـــر اســـت 
پایان نامه ها و رســـاله های دکترا که از دانشـــگاه ها صادر می شـــوند 
بـــه ســـمت امـــور نافع بروند تـــا بهتر بتوانند به صنعت کشـــور کمک 
کننـــد؛ چـــه در امور بدیـــع و نوظهور و چه در بحث هـــای کاربردی و 
اپلیکیشـــن های صنعتی که پایان نامه ها و رســـاله های دانشگاهی 
می توانند در آن حضور داشـــته باشـــند و به این مسئله کمک کنند. 

رابطه دانشگاه و صنعت باید قوت بیشتری بگیرد.«
طالبی به اقدامات صورت گرفته در این دانشگاه برای برقراری ارتباط 
بیشـــتر با صنعت اشـــاره و تصریح کرد: »ما علاوه بر گرنت هایی که 
ی ۱۰ گرنت متنـــوع در نظر  یـــادی داشـــتیم، در ســـال جـــار ســـالیان ز
ی  گرفتیم تا از این طریق بتوانیم در این مسیر حرکت کنیم و بسیار
از بودجـــه ایـــن گرنت هـــا هم از درآمد اختصاصی دانشـــگاه درحال 
پرداخت اســـت، به طور مثال ما گرنت دانشـــجویان پســـادکترا را در 

یم؛ یعنی از دانشـــجویانی که  زمینـــه مرجعیت علمی و صنعتی دار
دارای امتیاز پژوهشی اند از این طریق حمایت می کنیم.«

او بیان داشت: »بحث حمایت از این دانشجویان در قالب نخبگان 
سرباز علمی را هم دنبال می کنیم. یکی دیگر از این برنامه ها استفاده 
از ظرفیت دانشجویان  تحصیلات تکمیلی را داریم و مصوب کرده ایم 
دانشجویان کارشناسی ارشد و دکتری را که کار صنعتی دارند، حمایت 
خواهیم کرد، به طوری که برای کارشناسی ارشد پنج میلیون تومان و ۱۰ 
میلیون تومان برای دانشجویان دکترا درنظر گرفته ایم تا بتوانیم قدری از 
هزینه های آنها را تأمین کنیم تا شاهد کارهای علمی درکنار پایان نامه ها 
باشیم. البته گرنت هایی مانند تجهیز آزمایشگاه های مرجع،  گرنت 
یم تا بتوانیم خیزش علمی و خیزش  ... را هم دار تعمیر و تجهیزات و

صنعتی را در دانشگاه هایمان پیاده کنیم.«
معاون پژوهشـــی دانشـــگاه علـــم و صنعت افزود:  »دانشـــگاه علم و 
صنعت در رتبه بندی جدیدی که مجله تایمز منتشر کرده در رتبه  
یخچه دانشگاه بی نظیر  ی قرار گرفته و این موضوع در تار دوم کشور
بوده است. همچنین به دلیل حجم بالای قراردادهای صنعتی که 
توســـط ISC در ســـال گذشته منتشر شـــد در رتبه اول دانشگاه  های 
صنعتـــی کشـــور قـــرار گرفتیم و قطعـــاً این تلاش هـــا را ادامه خواهیم 
یـــم بتوانیم برای  داد تـــا بتوانیـــم جایگاه خـــود را حفظ کنیم. امیدوار
دانشجویان تحصیلات تکمیلی نیز این ظرفیت ها را بیشتر کنیم.«
طالبی به کاهش تولیدات علمی کشـــور در ســـال گذشـــته اشـــاره و 
تصریح کرد: »درحالی که در کل کشـــور آمارها کاهشـــی بوده؛ اما در 
دانشـــگاه علـــم و صنعـــت این آمارها افزایشـــی بوده اســـت. یکی از 
مسائلی که باید موردتوجه دانشگاه های کشور قرار گیرد، این است 
که علاوه بر نگاه به صنعت نباید مرجعیت علمی را فراموش کنیم؛ 
که این جایگاه نتیجه ســـال ها فعالیت بوده که ما توانســـتیم به  چرا
قله های علمی دست پیدا کنیم، اما همچنان باید افزایش بودجه ها 

و ظرفیت ها را در این حوزه ادامه پیدا کند.«
او خاطرنشان کرد: »با وجود اینکه تلاش می شود تا بتوانیم 2 درصد 
درآمد ناخالص ملی را صرف پژوهش کنیم، اما باید به این مســـئله 
هم توجه داشـــته باشـــیم که در بحث مرجعیت علمی- که یکی از 
رهنمودهای رهبری نیز است- باید رابطه صنعت، جامعه و دانشگاه 
تقویت شود و این مسئله نیازمند آن است که سهم درآمد ناخالص 

داخلی برای پژوهش ها افزایش قابل توجهی داشته باشد.«

معاون فناوری و نوآوری دانشگاه خواجه نصیرالدین طوسی:

با تعریف امتیازها نقش دانشجویان را در پژوهش  افزایش دهیم
ی دانشگاه خواجه نصیرالدین  ی و نوآور جواد تقی زاده، معاون فناور
طوسی به ابعاد مختلف تحقق جهش علمی اشاره کرد و گفت: »برای 
تحقـــق جهش علمـــی همه ارگان های مربوطه باید دست به دســـت 
یکدیگر بدهند؛ چراکه یک دانشگاه در قالب معاونت های مختلف 
ی یا معاونت پژوهشـــی یـــا وزارت علوم  خـــود ماننـــد معاونـــت فناور

ی از پیش ببرد.« به تنهایی نمی تواند کار
او در توضیح بیشـــتر این مســـئله اظهار داشـــت: »برای تحقق این 
جهش از معلمی که به دانشـــجو انگیزه می دهد تا وزارت اقتصاد و 
دارایی؛ همه باید دست به دســـت هم دهند. من معتقدم مهم ترین 
کارآمدی پژوهش ها در عرصه  عنصـــری که از آن غافـــل مانده ایم، نا
ی و بدون کاربرد بودن آنها در صنعت است و این چالش باید  فناور
برطرف شـــود. البته دو حرکت بســـیار خوب در کشور انجام شده که 
ی و به تبع  یاســـت جمهور ی ر یکی تشـــکیل معاونت علمی و فناور

آن در وزارت علوم است.«
ی دانشگاه خواجه نصیرالدین طوسی افزود:  ی و نوآور معاون فناور
»قطعاً یکی از مســـیرهای تحقق جهش علمی آن اســـت که باید در 
آیین نامه های جدید مشـــوق های خوبی برای اســـاتید در نظر گرفته  
شود و همچنین پارامترهای خوبی برای تشویق دانشجویان لحاظ 
ی فعال شوند.  کنیم تا آنها بخواهند در عرصه های پژوهش و فناور
در مرحلـــه آخـــر نیز دولت باید بخواهد این هماهنگی را ایجاد کند 
ی  که بتواند حمایت های خود را در قالب های مختلف مالی و ادار

به این دو گروه دنبال کند.«
تقی زاده با بیان اینکه ما در دانشگاه با بروکراسی خاصی مواجهیم، 
بیان داشـــت: »یکی از مشـــکلات آن اســـت که برای مثال هر وقت 
قراردادی در حوزه صنعت یا فناورانه در دانشگاه ها منعقد می شود، 
یم؛ با وجود اینکه این مشکل در آیین نامه ها  ما دغدغه مالیات را دار
حل شده، اما هنوز در عمل و در ساختار اداری بسیاری از پژوهش ها 
مشـــمول مالیات یا بیمه شـــخص می شوند. فرهنگ این موارد هنوز 

ی نهادینه نشده است.« در سازمان ادار

ی دانشـــگاه خواجه نصیرالدین طوســـی با  ی و نـــوآور معـــاون فنـــاور
اشـــاره بـــه »هیپنوتیزم مهاجرت« افزود: »ایـــن مفهوم یعنی می بینیم 
بـــا وجـــود اینکـــه امکانات و شـــرایط بهتـــری در داخل کشـــور فراهم 
شـــده امـــا باز عده ای میل به مهاجـــرت دارند. این مهاجرت درواقع 
گاه فرد شـــکل  گرفته و  به علت ذهنیتی اســـت که در ضمیر ناخودآ
یشـــه ای حل این مشـــکل آن اســـت که یک بازنگری اساسی در  راه ر
حوزه هـــای مختلـــف مانند آموزش، مـــدارس و به خصوص تعلیم و 

تربیت صورت گیرد.«
او با بیان اینکه متأسفانه فرایندی که برای گزینش دانشجو در مدارس 
ســـمپاد و دیگـــر آزمون ها حتـــی کنکور وجـــود دارد؛ ضدخلاقیت و 
ی اند، گفت: »هنگامی که دانشجویان نخبه وارد دانشگاه های  نوآور
مختلـــف می شـــوند، تمام انگیزه آنهـــا فروکش می کند و دچار زدگی  
علم می شوند و تمام انگیزه شان آن است که بیایند و مدرک بگیرند؛ 
بخشـــی از مشـــکلات این حوزه هم مربوط به نحوه سنجش آموزشی 
کشـــور اســـت. این مســـئله نیز در هیپنوتیزم مهاجرت اثرگذار بوده و 
سبب می شود نتوانیم جهش علمی را به نحو احسن انجام دهیم.«

معاون پژوهشی و فناوری دانشگاه صنعتی قوچان:

شبکه آزمایشگاهی کشور را رونق دهیم
ی دانشـــگاه  ن پژوهشـــی و فنـــاور محمدعلـــی امین یـــزدی، معـــاو
صنعتی قوچان با بیان اینکه مســـئله غیرقابل کتمان آن اســـت که 
بعضاً در کشـــور تصمیم گیری هایی انجام یا اتفاقاتی رخ می دهد 
یع خودش را نشان می دهد، گفت:  که نتیجه آن در دانشـــگاه ســـر
»یکی از مسائل اثرگذار در حوزه تحقق جهش علمی، موضوعات 
مالی اســـت. متأســـفانه امروز می بینیم وقتی حقوق پایه استادیار 
مـــا حـــدود 2۰ میلیـــون تومان اســـت، طبیعتاً این شـــخص ترجیح 

می دهد کار دیگری را هم داشـــته باشد.«
او در توضیح بیشـــتر گفت: »مســـئله مهم دیگر آن است که امروز 
می بینیم شرایطی که در خارج از کشور برای اساتید ما وجود دارد، 
به مراتب بهتر از داخل کشور است. از طرف دیگر شاهد بوده ایم 
که در چند سال اخیر گزارش ها و مقاله هایی منتشرشده مبنی بر 
ی  ی انجام نداده و بار کار اینکه اعضای هیئت علمی معمولاً کار
ی دوش دانشجو می اندازند و در محل کار خود خیلی  خود را رو
ی کلان  حضور پیدا نمی کنند؛ چنین مطالبی در سیاســـت گذار

صورت گرفته هم اثرگذار بوده اســـت.«
ی دانشگاه صنعتی قوچان بیان داشت:  ن پژوهشی و فناور معاو
»تا جایی که دیدیم در تصمیمات که از سوی مجلس گرفته شد 
بـــاره افزایـــش حقـــوق اســـاتید کم لطفی هایی صـــورت گرفت و  در
نتیجـــه آن نیز این شـــده که وقتی عضـــو هیئت علمی ما به عنوان 
یت پژوهشـــی و فرصت مطالعاتی به خارج از ایران می رود،  مأمور
گر  شرایط به گونه ای پیش می رود که او دیگر به کشور برنمی گردد. ا
بخواهم برای شما مثالی بزنم، یک عضو هیئت علمی ما دو سال 
پیش برای هوش مصنوعی در پزشکی به انگلیس رفت و ۳2 هزار 
ید در کل سال در کشور او چقدر  یافت کرد. در نظر بگیر پوند در
حقوق می گرفت؟ این اتفاقات باعث شده تمایلی برای بازگشت 

از ســـوی اســـاتیدی که به خارج می روند، وجود نداشته باشد.«
کیـــد بـــر اینکـــه به جامعـــه علمی و دانشـــگاهی  امین یـــزدی بـــا تأ
یادی صورت گرفته  کشـــورمان در چند سال اخیر کم لطفی های ز
اســـت، افزود: »در این شـــرایط باید شرایط تحقیق و پژوهش برای 
اساتید ما به درستی فراهم شود؛ یعنی آزمایشگاه های تحقیقاتی- 
ینـــه اولیه  تخصصـــی نیـــاز اســـت. ایـــن درحالی کـــه امـــروز در هز
دانشـــگاه ها مانده ایم و طبیعتاً امکان تأمین تجهیزات ســـنگین 
یم که تخصیص ۱۰۰  یم. البته باید این را هم بگو این حوزه را ندار
میلیون یورو از صندوق توســـعه ملی برای این مســـئله کار خوبی 

بود اما این مبلغ کافی نیســـت.«
ی کـــه می توان در شـــرایط فعلی برای  او ادامـــه داد: »بهتریـــن کار

جهـــش تولیـــد علمـــی انجـــام داد، آن اســـت کـــه بتوانیـــم شـــبکه 
آزمایشـــگاهی کشـــور را رونـــق دهیم و همه اعضـــای هیئت علمی 
بتواننـــد از پتانســـیلی کـــه در دانشـــگاه های دیگر وجـــود دارد نیز 
اســـتفاده کننـــد. موضـــوع دوم ایـــن اســـت کـــه بحـــث تعامـــلات 
بین المللـــی نیـــز واقعـــاً اهمیت دارد؛ آن هم در شـــرایطی که امروز 
تی که از سوی پژوهشگران ایرانی ارسال می شود،  برای چاپ مقالا

مقاومت وجود دارد.«
یح  ی دانشـــگاه صنعتـــی قوچـــان تصر ن پژوهشـــی و فنـــاور معـــاو
کـــرد:» امـــا با همه این اتفاقات، بـــاز مقوله مالی از اهمیت بالایی 
برخوردار اســـت. تصور کنید یـــک عضو هیئت علمی بخواهد 2۰ 
یافت کنـــد، طبیعی اســـت که دغدغه  میلیـــون تومـــان حقـــوق در
او دیگـــر معطـــوف بـــه فعالیت هـــای علمـــی و پژوهشـــی نباشـــد. 
امیـــدوارم تحولـــی رخ دهـــد کـــه بتواند این مســـئله را هم پوشـــش 
دهـــد کـــه اعضـــای هیئت علمی بـــا خیال جمع تری بـــه کار خود 
برسند و لازمه این کار آن است که دید خود را نسبت به اعضای 

هیئت علمـــی تغییر دهیم.«
کید بـــر اینکه یک عضـــو هیئت علمی کارمند  امین یـــزدی بـــا تأ
نیســـت کـــه بگوییـــم از 8 صبـــح تـــا 2 بعد ازظهـــر باید به ســـرکار 
بـــرود و بعـــد از آن می توانـــد ســـراغ مســـائل شـــخصی اش بـــرود، 
گفـــت: »یـــک عضـــو هیئت علمـــی زمانی که به خانه می رســـد، 
یرایـــش  یان خـــود را بخوانـــد، مقالـــه و بایـــد پایان نامـــه دانشـــجو
کنـــد، برگه تصحیح و ســـؤال طـــرح کند و این موارد همه خارج 
از آن بـــازه زمانی اســـت؛ ایـــن وضعیت با مبلـــغ پرداختی به او 

همخوانی ندارد.«

معاون پژوهشی دانشگاه علامه طباطبایی:

دیپلماسی علمی باید توسط وزارت خانه های  علوم و امور خارجه زنده شود
، معـــاون پژوهشـــی دانشـــگاه علامـــه طباطبایی  داوود حســـین پور
درخصـــوص اقدامات دانشـــگاه برای دســـتیابی بـــه جهش علمی 
گفت: »همان گونه که مســـتحضرید یک دوره بحث جهش علمی 
مطـــرح شـــد، اما واقعیـــت آن برهه این بود که تاحدودی نســـبت به 
رقبای خود شناخت داشتیم و جایگاهمان را بر اساس این شناخت 
تنظیم کردیم و رشـــد خوبی درزمینه رشـــد علمی شـــکل گرفت؛ اما 
درحال حاضر اتفاقاتی رخ داده که سرعت رشد را کند کرده است.«
او با بیان اینکه یکی از دلایل کندی رشـــد علمی این اســـت که اولاً 
ینه یا اعتبار تحقیق و توسعه ای  کشورهای منطقه، نسبت به ما هز
بیشتری را تخصیص داده اند، اظهار داشت: »قطعاً همین مسئله 
نقش بسزایی در سرعت گرفتن این کشورها در حوزه رشد علمی شان 
دارد و نمی توان از این مؤلفه چشم پوشی کرد. آن هم در شرایطی که 
به مرور زمان از میزان اعتبارات دانشگاه های ما کاسته شده است.«
معاون پژوهشـــی دانشـــگاه علامه طباطبایی به شـــرایط مالی امروز 
دانشگاه های کشور در حوزه پژوهشی اشاره و تصریح کرد: »واقعیت 
آن است که امروز در دانشگاه های مهم کشور 7 درصد از بودجه به 
حـــوزه پژوهش اختصـــاص پیدا می کند که همین رقم هم در برخی 
دانشگاه ها به ۳ یا ۴ درصد می رسد.همین میزان اندک خود بخش 
عمده ای از مشـــکلات مربوط به فعالیت های پژوهشـــی و طبیعتاً 

جهش علمی را تشکیل می دهد.«
حسین پور افزود: »بخش عمده دیگر مربوط به تحریم ها بود، یعنی 
تلاش کرده اند از این طریق جلوی رشـــد علمی ایران گرفته شـــود و 
کثر  بـــه مرجعیـــت در منطقـــه و در جهان تبدیل نشـــود، همچنین ا
یجکت می شدند.  مقالات اساتید به این دلیل که از ایران بوده اند ر
واقعیت این اســـت که تمایل برای چاپ مقالات ایرانی بســـیار کم 
بـــود و تنهـــا به مقالات اجازه انتشـــار می دادند که به نوعی بتوانند از 

ی کنند.« آن بهره بردار
او بیـــان داشـــت: »بخش های دیگر این موضـــوع هم به بحث های 
تی که می خواســـتند مقالات  حرفـــه ای برمی گردد، برای نمونه مجلا
ینه می خواســـتند،  را چـــاپ کننـــد حداقل بالای ۳۰ تا ۴۰ میلیون هز
ینه کلان شـــد و در  درنتیجه پذیرش مقاله مشـــروط به پرداخت هز
بعضی از رشته ها حتی به 7۰ تا 8۰ میلیون هم رسید. درواقع با این 
ینه  کار مجلات به صورت آشکارا رشوه می گیرند و پرداخت این هز

هم برای پژوهشـــگر و اساتید ما کار سختی است.«
معاون پژوهشـــی دانشـــگاه علامـــه طباطبایی افـــزود: »بخش دیگر 
ی حوزه افزایش و رشد  ی در هدف گذار مسئله این است که مقدار
مقـــالات کوتاهی کرده ایم. به عبارت  دیگر برای تحقق جایگاهمان 
بیـــن کشـــورهای منطقـــه برنامه ریزی نکردیـــم؛ باید ایـــن واقعیت را 

بپذیریم که سوءمدیریت یکی از عواملی بود که موجب شد مجموعه 
ی را انجام دهد.« آمـــوزش عالی نتواند این هدف گذار

او بـــا بیـــان اینکه امیدوارم در این دوره با افزایش اعتباراتی که برای 
دانشگاه ها انجام و اعلام شده که بودجه پژوهشی به ۱۵ درصد برسد، 
این مشـــکلات حل شـــود، افزود: »باید خوش بین بود که با حمایت 
مالـــی دولـــت بتوانیم به جایگاه قبلی خود در حوزه تولیدات علمی 
یم اما دولت باید موانع را رفع  برگردیم، چون پتانسیل و ظرفیتش را دار
کند.« حسین پور درخصوص راهکارهای رفع این مشکلات گفت: 
»اولین راهکار این است که دولت باید موانع سر راه بحث اعتبارات 
گر دولت کســـری بودجه دارد  و بودجه پژوهشـــی را رفع کند؛ یعنی ا
این کاســـتی را با حذف بودجه دانشـــگاه ها تأمین نکند. واقعیت 
آن است که نباید به اعتبارات پژوهشی دانشگاه ها صدمه ای وارد 
ی که می توانیم برای رفع چالش های مالی  شود. از این رو اولین کار

انجام دهیم، رفع مشـــکلات مالی است.«
معـــاون پژوهشـــی دانشـــگاه علامـــه طباطبایی افـــزود: »بخش دوم 
راهکارها هم حرکت به سمت تحقق تعاملات علمی است، یعنی 
ی کنیم که مباحث علمی تحت الشعاع مسائل سیاسی  نباید کار
قرار بگیرد. امروز می بینیم به دلیل مســـائل سیاسی، برخی کشورها 
روابط اقتصادی تیره ای با یکدیگر دارند، درحالی که حوزه اقتصاد و 
علم باید کار خودش را دنبال کند و ارتباط به حوزه سیاسی نداشته 
باشـــد.« او خاطرنشـــان کرد: »باید برای علم در وزارتخانه های امور 
خارجه و علوم دیپلماسی قوی شکل گیرد تا بتوانند تعاملات علمی 
و رفت وآمد اساتید را هموار کند؛ بنابراین باید تاحدودی تعاملات و 
رفت وآمد اساتید و دانشجویان به خارج و داخل کشور تسهیل شود.«
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